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Postne misli naših škofov
Za letošnji postni čas sta tako goriški 

kot tržaški nadškof objavila pastirski pi
smi, ki zaslužita, da se z njima seznanimo 
tudi bralci Katoliškega glasa.

SPREOBRNITI SE K CERKVI

Goriški nadškof msgr. Cocolin je v svo
jem pismu izrazil sledeče misli:

Postni čas nam vsakič približa osnovno 
misel Kristusovega evangelija: »Spreobrni
te se in verujte veselemu oznanilu!« Spre
obrnitev pa ne more biti nikdar le sad 
človeških naporov, temveč predpostavlja 
božjo milost. Spomnimo se samo na cest
ninarja Caheja, ki ga je Kristus moral 
prvi poiskati, da se je on nato odzval 
navdihu milosti.

Postni čas nas bolj kot kateri koli del 
leta poziva, naj se priznamo za grešnike 
in zahrepenimo po osvoboditvi od suženj
stva grehu in od samoljubja. V tem je 
božji načrt odrešenja, ki nam ga je raz
kril božji Sin in ki se uresničuje dan na 
dan po njegovi Cerkvi.

Kristus je to Cerkev — kot pravi zadnji 
koncil — ustanovil kot vidni organizem, ki 
ttaj vsem ljudem dobre volje oznanja res
nico in posreduje milost. Ta potujoča 
Cerkev je vsemu človeštvu potrebna za 
zveličanje. V njo se vstopi po krstu, po 
Sv. Duhu se pa v njo popolnoma vklju
čimo. Današnji svet predvsem trpi na 
tem, da ima napačno pojmovanje o Cer
kvi. Prav zato opažamo med kristjani, 
da se čutijo premalo odgovorni za rast 
svoje Cerkve.

Zato nam postni čas ne nalaga samo 
dolžnosti, da zapustimo greh, temveč tudi 
da se zavemo svoje pripadnosti Cerkvi, 
ki je predvsem občestvo odrešenja. Z dru
go besedo: spreobrniti se moramo k Cer
kvi. V njej je navzoč vstali Kristus. Ce 
bomo našli njega, se bomo sami spreme
nili. Postali bomo oznanjevalci evangelija, 
dobrote, ljubezni, pravičnosti, svetosti in 
miru.

Zavest, da smo Cerkev, nas obvezuje, 
da mislimo na brate in sestre, ki so v 
stiski in potrebi. Pri tem ne gre samo za 
naše najbližje, temveč tudi za ljudi po 
svetu. Cerkev je namreč vesoljski zakra
ment odrešenja. Kjerkoli deluje, je misi
jonarska, kar pomeni, da se povsod pri
zadeva, da vodi ljudi in narode k veri, 
svobodi in miru Kristusovemu.

V tej luči nam postane razumljiva tudi 
navzočnost goriške nadškofije v škofiji 
Buuake v afriški državi Slonokoščena oba
la. Med nami so se našle osebe, ki so se 
odločile za darovanje samih sebe stvari 
evangelija. Mi jih moramo podpreti, saj 
je to logični zaključek naše pripadnosti 
Kristusovi Cerkvi.

V letošnjem postnem času naj bi se v 
nas izoblikovala sledeča spoznanja:

1. notranje moramo pristati na Kristu
sov poziv »Spreobrnite se in veruje evan
geliju!«;

2. začutiti se moramo soodgovorne za 
rast Cerkve in s tem izpričati svojo ljube- 
bezen do nje;

3. pridružiti se moramo prizadevanju 
Cerkve, da bodo njeni apostolski napori 
čim bolj v soglasju z zahtevami današnje
ga časa;

4. zavzeti se je treba za delo pri vzbu
janju duhovskih poklicev v okviru naših 
župnij, družin, šol in mladinskih združenj.

Na ta načni bomo dokazali, da je tudi 
goriška nadškofija odprta in dojemljiva za 
smernice zadnjega koncila.

PRAVILNI ODNOS DO KRSTA 
IN BIRME

Tržaški nadškof pa obravnava v svojem 
pastirskem pismu glavne resnice o zakra- 
nicnlu sv. krsta in birme ter daje v zvezi 
s tem nekaj važnih smernic za pravilni 
prejem obeh zakramentov.

Za krst je dobro, da se vrši redno v 
lastni župnijski cerkvi. Tako se lahko 
obreda udeležijo vsi verniki s petjem in 
molitvami. Pred krstom je potrebno, da 
župnik obišče starše hi družino, da jih 
pouči o krstu in o dolžnostih, ki iz njega 
^bajajo.

Pri birmi se g. nadškof dotakne tudi 
vprašanja, kdaj naj gredo otroci k birmi. 
Takole piše: »Vrstni red zakramentov kr
ščanske vpeljave je tale: krst, birma, ob
hajilo. Pri nas pa je iz dušnopastirskih 
razlogov od davnih let ta red: krst, obha
jilo, birma, škofovskim konferencam ra
znih narodnosti je bila zaupana naloga, 
da izberejo vrstni red in določijo starost. 
Kolikor mi je znano, so vse narodnosti 
postavile birmo na zadnje mesto; tudi ita
lijanska škofovska konferenca je odločila, 
da naj se birma podeli po prejemu sv. 
obhajila, v petem razredu osnovne šole, 
med desetim in enajstim letom.«

»Razlog za to je v pomenu, ki ga ima 
birma za krščansko življenje, če se prej
me s pravim duhovnim razpoloženjem. 
Birma je nova izbira. Pri birmi se človek 
odloči za Kristusa. Zavestno obnovi krst
ne obljube. To je treba narediti s popolno 
zavestjo, z iskreno voljo, potem ko se je 
izvršila primerna priprava, pri kateri se 
je razložila veličina in vrednost te znova 
potrjene obveznosti, za katero pride v du
šo Sv. Duh. Te stvari je treba gledati v 
luči vere, drugače bomo jemali birmo za 
navadno ceremonijo, ki se mora izvršiti, 
kadar se hoče. Mislim, da nova obleka, ki 
končno za birmo ni potrebna, in v zvezi 
s tem družinsko praznovanje ne bi smela 
biti ovira, ker gre pri sv. birmi za res
nično duhovno korist, gre za krščansko 
prihodnost naših odraščajočih mladih lju
di. Dan prejema birme bi moral izgubiti 
posvetni in potrošniški značaj, kakor ga 
včasih ima, in bi moral postati preprost 
in vesel družinski praznik. Hotel bi imeti 
tako spretnost in moč, da bi segel do va
ših src in vas prepričal, da je treba na
rediti vse, tudi za ceno kakih žrtev, da se 
postavijo temelji za dobro, vedro krščan
sko bodočnost naših otrok. Zato je treba 
upoštevati primemo starost. Našemu pri
zadevanju se pridružuje milost Kristusa, 
ki je zakrament postavil, da mlad človek 
v tej dobi, ko mu preti toliko nevarnosti, 
raste in se razvija zdrav in bogat dobrih 
del.

Obhajilo naj torej otroci prejemajo v 
drugem in tretjem razredu, birmo pa v 
petem razredu. Za to odločitev živo in 
srčno spodbujam vsakega posameznika, 
starše in otroke. Tako sem prepričan jaz 
in smo vsi prepričani, da je to pravilno; 
rad bi se približal vsakemu posebej in ga 
za to pridobival, če bi mogel. Kdor bi 
hotel nasprotovati tem navodilom, ki so 
končno stališče škofov vsega sveta, bi si 
nakopal težko odgovornost.«

Indijcev je več kot pol milijarde
Po podatkih zadnjega ljudskega štetja 

je  v Indiji 574.950.000 ljudi. V desetih letih 
je  število prebivalcev v Indiji narastlo za 
skoro 25 %.

Razprava o slovenskem šolstvu
Prejšnji teden so bila na parla

m entarnih zasedanjih v Rimu pri
sotna vprašanja slovenske m anj
šine v Italiji. Poslanska zbornica 
je  namreč razpravljala o zakonu 
za slovensko šolstvo, ki izpopol
njuje in spreminja osnovni zakon 
o slovenski šoli iz leta 1961 št. 
1012 za goriško in tržaško pokra
jino. Zakonski tekst, ki je bil na 
dnevnem redu razprav v poslan
ski zbornici, je sestavljena na pod
lagi dveh osnutkov. Prvega so p ri
pravili in predstavili demokrščan- 
ski poslanci Belci, Marocco in 
Bressani, drugega pa komunistič
ni poslanci Škerk, Raicich, Lizze- 
ro, Menichino, Tedeschi in Gian- 
nantoni. Posebna zakonodajna ko
misija poslanske zbornice je izde
lala skupen tekst, ki je  šel nato v 
javno razpravo zbornice. Poslanci 
so najprej glasovali o zakonskem 
predlogu po členih, nekaj dni ka
sneje pa je zbornica s tajnim  gla
sovanjem odobrila celotni zakon. 
Zanj je glasovalo 454 poslancev, 
proti pa 48 (misovci). Iz tega je 
razvidno, da je zakonski osnutek 
sprejela velika večina parlamen
tarcev vseh strank, razen seveda 
fašistov. Zakon m ora sedaj odo
briti še senat.

V sami razpravi v poslanski 
zbornici je  prišlo do izraza poli
tično stališče raznih strank do za
konskega osnutka. Poročevalec ve
čine, dem okristjan Rausa je v svo
jem poročilu poudaril, da zakon 
izhaja iz ustavnih določil o zaščiti 
manjšin ter iz mednarodnih ob
veznosti, ki jih  ima Italija  po 'lon
donskem Memorandumu. Podčr
tal je še dejstvo, da je  bilo treba 
posodobiti osnovni zakon iz leta 
1961 ter ga vskladiti z ustrezno 
zakonodajo, ki je  prišla potem v 
veljavo za vse šole v državi. Po
slanec Rausa je še poudaril ustav
no dolžnost italijanskega parla
m enta in vlade, da pozorno sprem
lja probleme manjšinskega prebi
valstva. Zaključil je s pozivom, da 
je treba osnutek čimprej odobriti 
in s tem dati doprinos k nadalj
nji krepitvi vedrega vzdušja v ob
mejnih deželah.

Zakonski osnutek so nato ori
sali še predlagatelji, poslanca 
Škerk in Belci, ki sta oba pouda
rila pomen dokončne odobritve 
tega osnutka za stabilnost sloven
skega šolstva v Italiji. Govorili so 
še predstavniki drugih strank ve

čine in opozicije. Nekateri poslan
ci so tudi omenili trpljenje Slo
vencev pod fašizmom in veliki do
prinos v protifašističnem boju. Le 
misovski predstavniki so bili od
ločno proti zakonskemu osnutku 
in s tem še enkrat pokazali svojo 
protislovensko in protidem okratič
no zadržanje. Za vlado so sprego
vorili državni podtajnik v prosvet
nem ministrstvu Cajazza, ki je tu
di odločno podprl zakonski pred
log.

KAJ PRINAŠA NOVI ZAKON
Novi zakon o slovenski šoli, ki 

bo postal polnopraven po odobri
tvi v senatu ter s podpisom pred
sednika republike in objavi v 
uradnem  listu, predvideva v glav
nem vrsto ukrepov v korist nad
zornega, vodstvenega in učnega 
osebja na slovenskih osnovnih ter 
srednjih šolah. Tako predvideva 
najprej ustanovitev po enega šol
skega okrožja na Tržaškem in Go
riškem. Vsako izmed teh bo ime
lo lastnega nadzornika za osnovne 
šole. Ustanovijo se tudi posebna 
didaktična ravnateljstva, pet za 
Tržaško in dve za Goriško. Za vsa 
ta mesta bodo razpisani ustrezni 
natečaji, za katere se bodo lahko 
prijavili kandidatje s slovenskim 
materinim  jezikom. Dalje zakon 
omogoča posebne didaktične habi
litacije za profesorje, ki imajo za 
to potrebne pogoje ob vstopu v 
veljavo zakona samega. Spremi
njajo se tudi nekatere stolice in 
to v skladu s potrebami slovenšči
ne kot učnega jezika. Tudi za slo
venske šolnike predvideva zakon 
vključitev v stalne lestvice po zna

nih zakonih vsedržavnega značaja, 
št. 603 ter 468. Nadalje je  v zako
nu predviden natečaj za stalna 
ravnateljska mesta na slovenskih 
srednjih šolah. Govor je tudi o 
priznanju službenih let za šolnike 
z retroaktivnim  značajem. Pri šol
skih skrbništvih v Trstu in Gorici 
bodo nastavljeni tudi slovenski 
šolniki s posebnimi nalogami za 
delovanje slovenskega šolstva. Ze
lo pomemben je člen zakona, ki 
predvideva 105 milijonov lir letno 
za tisk, sestavitev in prevode šol
skih učbenikov, ki jih  bo prosvet
no m inistrstvo nakazalo višjemu 
šolskemu intendantu za deželo 
Furlanijo-Julijsko Benečijo. Tem 
nakazilom se lahko pridružijo tu
di prispevki dežele ter krajevnih 
ustanov in uprav. Poleg tega bo 
delovala posebna komisija šolskih 
ter izvoljenih predstavnikov pri 
višjem šolskem intendantu dežele 
za reševanje vseh problemov m anj
šinske šole. Končno se ustanav
ljajo pri učiteljiščih v Trstu in 
Gorici posebni tečaji za otroške 
vrtnarice slovenskih vrtcev.

Zakon, ki ga je sedaj izglaso
vala rim ska poslanska zbornica, je 
v bistvu pozitiven in končno glo
balno ureja tako dolgo pričakova
ni »status« slovenskih šolnikov na 
Goriškem in Tržaškem. Seveda je 
še nekaj točk, ki bi potrebovale 
razne popravke oz. dopolnila. To
da to bo verjetno možno še v bo
doče. Sindikat slovenske šole de
žele Furlanija-Julijska Benečija je 
o teh problemih že zainteresiral 
razne parlam entarce in s tem opo
zoril na nekatera še nerešena 
vprašanja.

Volitve v A
Veliko zanimanje je  vladalo za predsed

niške volitve v Argentini, in  to iz razum
ljivih razlogov. V zadnjih letih je  namreč 
ta  južnoameriška republika živela pod vo
jaško vlado in ni imela niti vseh ustav
nih organov v veljavi. Te volitve so bile 
nekak barometer za merjenje političnega 
vremena. Že za zadnjega Peronovega buč
nega obiska v nekdanji domovini je  bilo 
jasno, da je  bil njegov glavni namen reor
ganizirati svojo stranko in jo  pripraviti 
na letošnje volitve. Izgleda, da so se a r
gentinski volivci zadnjo nedeljo z veliko 
večino odločili prav za peronistično stran
ko »justicialistov«. Njen kandidat Hector 
Campora, je dobil — po delnih izidih — 
nad pet milijonov glasov, njegov radikalni 
tekmec Balbin nad dva milijona, ostale 
glasove (približno dva milijona) pa so si 
porazdelile manjše stranke. Sedanji dr
žavni predsednik general Lanusse je v svo
jem govoru zagotovil, da bo vojaška vlada 
spoštovala ljudsko voljo v vsakem pri
meru. Peronistični kandidat Campora, se
daj že skoraj gotovo bodoči argentinski 
predsednik je  že izjavil, da bo takoj omo
gočil Peronov povratek v deželo. Kasneje 
se bo videlo, koliko bo bivši diktator vpli
val na vse politično odločanje v argentin
ski politiki.

torej ta širša vladna večina prejela 261 
mest v narodni skupščini. Združena levica 
Marchais-Mitterand si je  priborila 176 
mest, sredinski reformisti (Lecanuet-Ser- 
van Schreiber) pa 31 sedežev. Ni še jasno, 
kako bo sestavljena nova vlada. Verjetno 
pa bo predsednik republike Pompidou sku
šal vanjo pritegniti tudi sredinske pred
stavnike in s tem razširiti bazo vladne 
večine.

V Sev. Ameriki se za svoje pravice borijo Indijanci, potomci nekdanjih indijanskih 
plemen, ki jih je beli človek izrinil iz njihovih dežel. Sedaj so se osvestili in zahtevajo 
svojo neodvisno državo. Mislimo, da bi bilo prav, ko bi jim Amerikanci to tudi priznali

Drugi turnus francoskih parlam entarnih 
volitev je  dokazal, da se Francozi ne že
lijo podati v kake politične negotovosti 
združene socialkomunistične večine. To so 
jasno pokazali volivni rezultati zadnje ne
delje. Kljub temu pa sami golisti ne mo
rejo ustvariti neke večine, dejstvo pa je, 
da jih še vedno podpirajo neodvisni re
publikanci (Giscard d'Estaing) ter demo
kratični progresisti (Duhamel). Skupno je

Reveži kupujejo orožje
V svetu se je neverjetno razvila trgovi

na z orožjem, seveda skrivaj. Toda ne 
gre za puške, samokrese in  podobno, tem
več za težko orožje in za vojna letala. V 
Evropi je sedem velikih tovarn, ki v glav
nem izdelujejo orožje; med temi je  nem
ška Porsche. V načrtih ima izdelavo nove 
vrste tanka »Leopard«, ki bo presegal vse 
dosedanje.

Tržišče za tajen nakup orožja je v glav
nem Francija. Tam lahko kupiš bojna le
tala Mirage, tanke vseh vrst, podmornice, 
topove. Potrebno je  le imeti denar. Letalo 
Mirage stane eno milijardo lir, strojnica 
280.000, tank 120 milijonov, težek tank 500 
milijonov, podmornice šest milijard itd.

In kdo kupuje? Arabski šejki, Libija, Ni
gerija in še druge afriške in azijske drža
ve. Največ kupuje Libija, ki ima veliko 
denarja od prodaje petroleja. Vsak mesec 
kupi pet novih letal Mirage. Zato je  ver
jetno libijski diktator Gedafi tudi najbolj 
bojevit mož v arabskem svetu. Denarja 
ima dosti na voljo, orožja tudi, a še sam 
ne ve, kje naj bi orožje uporabil.

čudno je  tudi, da med najbolj revnimi 
državami v Afriki, kot so Nigerija, Kame
run, Gabon in druge, kupujejo največ mo
dernega orožja na črni borzi. Pravijo, da 
delajo to  zaradi prestiža, zaradi ugleda. 
Revež res ne zna prav obrniti denarja.
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INIovi kardinali Evharistični kongres v Melbournu

ASCA FOTO

Pavel VI. v razgovoru s češkim kard. š . Trochto in poljskim kardinalom Višinskim

V ponedeljek 5. marca je  sv. oče Pavel 
VI. imel konzistorij. Tako se imenuje po
sebna slovesnost, ko papež skliče na po
svet kardinale s celega sveta. Tokrat jih 
je  sklical iz več razlogov. Prvič zato, da 
jim  je  javil svoj namen, da hoče preure
diti volitve papeža. Tega bo volilo posebno 
telo, ki bo sestavljeno iz 120 kardinalov 
in tudi nekaterih škofov ter vzhodnih pa
triarhov, ki so zedinjeni s katoliško Cer
kvijo. Pavel VI. je  navzočim kardinalom 
samo povedal svojo namero, bolj točne 
določbe bodo prišle pozneje.

Ta nam era Pavla VI. pomeni majhno 
revolucijo v skoro tisočletni praksi rim
ske Cerkve, da novega papeža volijo sa
mo kardinali. Ta praksa je  nastala v 11. 
stoletju. Prej je  papeža volila rim ska du
hovščina in rimsko ljudstvo. Pri tem  so 
pa nastale številne in hude zlorabe. Zato 
se je  od 11. stoletja dalje uveljavilo na
čelo, da novega papeža volijo samo kar
dinali. Njih število ni bilo zmeraj enako. 
Sprva jih  je  bilo malo, do 20, pozneje pa 
je  narastlo na 72 (v 16. stoletju), šele 
Pij XII. je  prvi prekoračil to število. Pa
vel VI. je  sedaj z novimi imenovanji do
segel število 144 kardinalov.

Nato je  sv. oče odkril neko svojo skriv
nost. V konzistoriju leta 1969, ko je zad
njič imenoval nove kardinale, je imenoval 
tudi dva »in pectore«, to se pravi, da si 
je  razglasitev pridržal za kasnejši, bolj 
prim eren čas. V ponedeljek je  pa Pavel 
VI. povedal, kdo sta bila ta  dva kardinala: 
eden je  češki škof msgr. Štefan Trochta 
iz Litomeric, drugi je  pa bil romunski škof 
Juliu Hossu, ki je  pa že pred tremi leti 
umrl.

Na konzistoriju je  sv. oče podelil 30 no
vim kardinalom kardinalske birete. Med 
novimi kardinali so zastopani škofje ce
lega krščanskega sveta. Tu so Poljaki do
bili svojega tretjega kardinala, to je  nad
škof Bolaslav Kominek v Wroclacu, nek
danjem šlezijskem mestu Breslau, Italijani 
pa imajo osem novih kardinalov; med te
mi sta beneški patriarh  Luciani in novi 
papežev vikar za rimsko škofijo msgr. 
Poletti.

P R I Z N A N J E  P O G U M N E M U  

P R I Č E V A L C U

V kardinalskem zboru gre posebno me
sto škofu v Litomericah na Češkem msgr. 
Štefanu Trochti. To je  namreč mož, ki je 
za las ušel sm rti in postal kardinal.

Štefan Trochta je  po rodu Moravan in 
se je  rodil 26. marca 1905. Doma so bili 
kmetje. Oče je  že zgodaj umrl in mali 
Štefan je  šel k salezijancem. Ti so ga le
ta 1923 poslali študirat v Turin. Postal je 
duhovnik in se vrnil domov. Svoje delo 
je  posvetil mladini v okviru salezijanske 
družbe. Zgradil je  dva velika zavoda, ene
ga v Pragi, drugega v Ostravi, velikem 
rudarskem središču na meji s Poljsko.

Prišla je  druga svetovna vojna. Nacisti 
so mladega in agilnega salezijanca kmalu 
deportirali v Mauthausen. Tu je  Štefan 
Trochta zbolel in naložili so ga na voz 
skupaj z drugimi mrliči, da ga odpeljejo 
v krematorij. Toda med potjo je  nekako 
zdrsnil z voza in  se tako rešil. Iz Maut
hausna so ga nato poslali v Dachau, kjer 
se je  srečal z msgr. Beranom in drugimi 
češkimi duhovniki v tem taborišču. Leta 
1945 je  bolj mrtev kot živ prišel iz ta
borišča domov.

Časi so bili takrat na češkem še neko
liko znosni in Sv. Sedež je  imenoval Šte
fana Trochto za škofa v Litomericah. Dve 
leti je  mogel voditi svojo škofijo, ko je 
prišlo do znanega nasilja pod stalinistoma 
Gottvvaldom in Novotnim. škofa Trochto

so leta 1949 zaprli in potem do leta 1968 
ni smel več voditi škofije. Pod Dubčkom 
je znova mogel prevzeti svoje škofovske 
dolžnosti. Dubčkov naslednik dr. Husak 
je bil toliko pameten, da je  pustil starega 
in preizkušanega škofa v njegovi škofiji.

Sv. oče Pavel VI. je  hotel poplačati to
likšno zvestobo Cerkvi in tolikšno trplje
nje modernega spoznavalca Kristusovega 
in ga je  leta 1969 imenoval za kardinala. 
Toda iz obzira do tedaj še živečega kardi
nala praškega nadškofa Berana in ker ni 
hotel dražiti komunističnega režima v Pra
gi, ki bi morda tako imenovanje tedaj 
sm atral kot svoj čas Tito v zvezi s kar
dinalom Stepincem za izzivanje, je  Pavel 
VI. pridržai javno objavo kardinala Troch
ta  do zadnjega konzistorija.

(Nadaljevanje. - Poroča g. Vinko Zaletel)
Prav na kratko naj omenim važnejše 

prireditve iz druge polovice kongresa!
V sredo 21. februarja se je  vršil kon

gres »na drobno« v posameznih župnijah.
V slovenski župniji je  škof dr. Lenič kon
čal farni misijon, jaz pa sem v farni dvo
rani imel predavanje z barvnimi slikami 
o naših običajih čez vse leto. Četudi je  bil 
delavnik, so prišli Slovenci od blizu in 
daleč, tudi 100 km.

V četrtek dopoldne je  bila duhovniška 
obnova v stolnici. Ob papeževem legatu 
smo se zbrali vsi od kardinalov, škofov, 
duhovnikov, redovnikov in redovnic. Pri 
tej obnovi je bila doslej gotovo najštevil
nejša koncelebrirana maša na svetu, saj 
je  somaševalo z legatom kakih 600 duhov
nikov.

V petek je  bila na Cricket stadionu otro
ška maša, katere se je  udeležilo kakih
110.000 otrok. Vsa liturgija je  bila posebej 
prirejena za otroke.

Zvečer je bila zopet centralna prireditev: 
ekumenska božja služba. Seveda ni bilo 
sv. maše, ker je protestanti oz. anglikanci 
ne priznajo, ampak le božja služba besede.
V Avstraliji je  mešanica vseh narodnosti 
in ver, zlasti pa še zato, ker se je  po vojni 
priselilo v Avstralijo okoli 4 milijone ne- 
angleških priseljencev.

MoliLi in božjo besedo so razlagali za
stopniki vseh krščanskih Cerkva, med dru
gimi je  govoril tudi dr. Vischer iz Švice, 
ki je  tajnik »Svetovne zveze Cerkva«. 
Ugodno je, ker sta  oba melbournška nad
škofa, katoliški James Knox in anglikan
ski dr. Woods ekumensko misleča in je 
kardinal Willebrands celo stanoval pri an
glikanskem nadškofu.

V soboto zvečer je  bila v velikem Cri
cket stadionu liturgija po vzhodnem obre
du. Bila je najveličastnejša izmed vseh 
kongresnih. Glavna somaševalca sta bila 
ukrajinski kardinal Jožef Slipyj in mel-
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Problem atika slovenskih  
mestnih kaplanov

G. Peter Šorli omenja v svojem članku 
v Katoliškem glasu 1. marca letos knjigo 
»Cerkev na Slovenskem«, ki jo  je  leta 1971 
izdal nadškofijski ordinariat v Ljubljani. 
Iz te knjige citira tudi nekaj stavkov, ki 
so vzeti iz članka na strani 356 in ki go
vori o dušnopastirski oskrbi slovenskih 
vernikov na Tržaškem, zlasti v Trstu sa
mem. Članek za knjigo sem napisal jaz in 
zdi se mi potrebno, da ga naši ljudje 
spoznajo v celoti. Le tako bo mogoče na
daljnje razpravljanje, članek se glasi:

»V škofiji, ki ima 134 km 2 in okoli 300 
tisoč prebivalcev, je 5 dekanij in 53 žup
nij. Slovenski živelj živi strnjeno naseljen 
v krajih okoli Trsta (na Krasu in Bregu), 
ob m orju in v mestu pa pomešan z Ita
lijani.

Na mestnem ozemlju, kjer je  bilo leta 
1940 le 13 župnij, je  danes 33 župnij. Pri 
tako velikem številu župnij ni mogoče, da 
bi pri vsaki deloval tudi slovenski dušni 
pastir in da bi bilo pri vsaki urejeno 
dušno pastirstvo za Slovence. Vsa prizade
vanja po vojni so šla v to, da bi sloven
ski ljudje imeli v mestu vsaj nekaj ure
jenih središč, kjer bi čutili, da so doma 
in bi ob verskem življenju razvijali po 
možnosti tudi prosvetno življenje, pred
vsem tam, kjer so slovenske šole. Iz te 
želje so zrasli tudi nekateri župnijski do
movi, ki so sad prizadevnosti slovenskega 
človeka, zlasti članic Marijinih družb. Ta
ko je  sedaj v mestu 10 središč z redno 
božjo službo v slovenskem jeziku, kjer je 
več ali manj urejeno dušno pastirstvo za 
slovenske vernike. Škofijskim duhovnikom 
pomagajo pri tem delu redovniki.

Ohranitev in okrepitev teh središč je  v 
veliki meri odvisna od zavednosti in zavze
tosti slovenskih ljudi. Verniki se pač mo
rajo potruditi, da gredo k maši v ta  sre
dišča in  da iščejo pri slovenskih duhov
nikih potrebne pomoči. Velja pravilo, da 
ima vsak Slovenec pravico do prejem a 
božje besede, zakramentov in zakramen- 
talov v svojem jeziku. Če mu tega no 
more dati župnija, v kateri živi, ima pra- 
vioo, da se zateče v sosednjo župnijo. Ra
zumevanje domačega župnika za to po
trebo bi našim ljudem zelo omogočilo 
iskren in dejaven stik s Cerkvijo. Za bolj
šo ureditev dušnega pastirstva predlagajo 
nekateri ustanovitev samostojne slovenske 
mestne župnije.

Toda, kje bo tržaška škofija dobila po
trebnih duhovnikov za slovenske vernike? 
Trenutno že gre, ker je  po vojni prišlo v 
Trst nekaj duhovnikov iz drugih škofij 
in ker so priskočili na pomoč redovniki, 
ki im ajo v Trstu svoje hiše. Kaj bo v bo

dočnosti? V tržaškem bogoslovnem seme
nišču ni slovenskih bogoslovcev.

Ko so po škofijski sinodi leta 1959 pre
uredili število dekanij, je  openska deka
nija ohranila slovenski značaj. Slovenski 
duhovniki iz mesta in dežele se zbirajo 
na dekanijske konference, obnove in  po
govore pod vodstvom openskega dekana. 
Dokler ni bilo te odločitve in  ne škofove
ga vikarja za Slovence, je  skoraj za vse 
to skrbelo duhovniško združenje "Duhov- 
ska zveza".«

Tako torej ta  članek. Sobratje v »Duhov- 
ski zvezi« so me takoj po izdaji knjige 
»Cerkev na Slovenskem« kritizirali zaradi 
zadnjega stavka, češ da sem »Duhovsko 
zvezo« nekako ponižal s trditvijo, da ni 
več potrebna in da ne dela. Pa ni bil 
to moj namen. Duhovska zveza pridno de
luje in nas povezuje v bratsko skupnost.

Dr. Lojze Škerl

kitski patriarh  Maximos V. Hakim iz An
tiohije, somaševali pa so zastopniki ra
znih krščanskih Cerkva vzhodnega obreda, 
ki so združene s katoliško Cerkvijo, med 
njimi tudi beograjski nadškof dr. Bukat- 
ko. Liturgija je bila v staroslovanskem, 
grškem, arabskem in angleškem jeziku, 
prepeval pa je mogočen ukrajinski zbor. 
Ob sedanji skrajšani maši po rimskem 
obredu še bolj izstopi vse bogastvo ter 
simbolionost obredov, kar vzbuja spošto
vanje pred skrivnostjo sv. maše.

Navzoči verniki so nadvse navdušeno po
zdravljali zlasti kardinala Slypija, ki je 
bil 17 let konfiniran v Sibiriji in je simbol 
trpeče Cerkve. Tem bolj, ker je v Avstra
liji in drugod po svetu okoli štiri milijone 
Ukrajincev, ki jih je  boljševiška Rusija 
hotela narodno uničiti, predvsem pa je 
uničila ukrajinsko vzhodno katoliško Cer
kev. Tudi v Melbournu je  ukrajinski škof 
in so Ukrajinci zgradili krasno stolnico. 
Ohiskali smo tudi ukrajinsko razstavo 
ikon (svetih slik) in sploh trpljenja ukra
jinskih vernikov.

P R I S O T N O S T  S L O V E N C E V

Sobota je bila za Slovence posebno slo
vesen dan, ko je  bila na dvorišču Bara
gove hiše sv. birma. Bilo je  zopet vroče 
in cerkev ne bi zajela toliko ljudi, zunaj 
pa je bilo vzdržno. Zbralo se je kakih 600 
Slovencev, da so bili pri tej izredni slo
vesnosti. Škof dr. Lenič je  birmal 121 
otrok. Za birmo so prišli nekateri Slovenci
1.000 km daleč. Za vse udeležence je  bilo 
nepozabno doživetje, bolj kot velike kon
gresne prireditve.

Tudi nedelja dopoldne je bila posvečena 
farnim družinam in Slovenci smo se zopet 
zbrali v fari sv. Cirila in Metoda pri ško
fovi maši in pridigi. Pozval je rojake, da 
tudi v tujem  svetu ostanejo zvesti veri 
svojih prednikov ter da vero še poglobijo 
in poživijo ljubezen do Kristusa, ki je 
žrtev in dušna hrana, pa da tudi dejansko 
ljubimo vse b rate in sestre kot je geslo 
kongresa.

»Statio orbis«, slovesni zaključek kon
gresa, pomeni shod vse Cerkve, navzočih 
iz vsega sveta, pa tudi vseh, ki so le v 
duhu združeni. Ogromni Cricket stadion je  
požiral množice, pa galerije niso mogle 
sprejeti in  so verniki šli še v areno. Bilo 
je  kakih 130.000 ljudi.

Ko so ob jasnem nebu ob 6. uri zvečer 
kardinali, škofje in  duhovniki zasedli svo
je prostore, je  prijezdila policija na belih 
in rjavih konjih, v odprtem avtu sta se 
pripeljala legat in melboumški nadškof 
ob zvoku fanfar. Petje je  bilo vzorno ob 
sodelovanju predpevca, zbora in vsega 
ljudstva. Papežev nagovor so nam preko 
magnetofonskega traku posredovali zvoč
niki.

Legat je v pridigi najprej pohvalil go
stoljubnost Melbourna, rekel, da ima ta 
evharistični kongres velik pomen za bo
dočnost, da je  nekak mejnik za bodočo 
vlogo Cerkve v svetu in kako naj gremo 
od kongresa v življenje v Kristusovem 
miru in ljubezni.

Za darovanje so zopet zastopniki raznih

narodnosti prinesli svoje darove na oltar. 
Slovenec in Slovenka v narodnih nošah 
sta prinesla veliko svečo z reliefom ho
stije in napisom: Dar Slovenija.

Lep in pomemben je  bil zaključek po 
obhajilu: med peterimi napevi fanfar smo 
na dramatičen način poslušali Kristusovo 
oznanilo in obljubo vseh stanov, da se 
oklenejo Kristusa kot edine rešitve.

Češkoslovaška ima štiri nove škofe
Položaj katoliške Cerkve na češkoslova

škem je bil vsa leta po zadnji vojni izred
no težak. Izjema so bili le kratki meseci 
za časa Aleksandra Dubčka leta 1968. Pod 
Husakom je nekaj časa šlo znova po sta
rem. Toda problemi so silili po rešitvi. 
Prišlo je do razgovorov med praško vlado 
in Vatikanom. Ponovno so se ti razgovori 
zataknili. Zadnji čas pa je  prišlo do ne
katerih konkretnih rešitev. Predvsem je 
Sv. Sedež skrbelo vprašanje škofov. V celi 
državi je  bil namreč samo še en pravi 
rezidencialni škof, in sicer msgr. Troch
ta v Litomericah.

Zato je  sam sv. oče z veseljem sporočil 
vest, da je  prišlo do nekaterih rešitev na 
Češkoslovaškem pri imenovanju škofov. 
Uredili so zadevo štirih škofij: škofijo 
Olomuc na Moravskem bo upravljal msgr. 
Vrana, v Nitri bo za škofa msgr. Pastor, 
v Banski Bistrici bo škof Feranec, Trnavo 
bo upravljal msgr. Gabris. Zadnje tri ško
fije so na Slovaškem. Štiri škofije bodo 
tako dobile svoje nadpastirje.

Brez rednih škofov ostane pa še sedem 
škofij. Med temi je  tudi Praga, ki jo  sa
mo upravlja škof Tomašek. Položaj kato
liške Cerkve na češkoslovaškem ni še re
šen, temveč je  narejen le en sam majhen 
korak v tej smeri.

O tem priča tudi izredni jubilej praške 
škofije. Praga namreč obhaja letos tisoč
letnico ustanovitve samostojne škofije. Pri
hodnjo jesen bo teklo tisoč let, odkar je 
na pobudo kneza Boleslava II. Praga po

stala sedež samostojnega škofa. Do takrat 
je  spadala pod škofijo Regensburg na 
Nemškem. Prvi škof je  bil sv. Vojteh. 
Nadškofija pa je  Praga postala šele leta 
1344 na izrecno zahtevo češkega kralja 
Karla IV. Nemški škof v Mainzu se je 
dolgo boril, da bi mu ne iztrgali iz njegove 
oblasti praškega škofa. Od leta 1344 je 
Praga nadškofija in sedež cerkvene pro
vince za vse češke dežele.

Ko bi bili na češkem drugačni časi, bi 
tisočletnica glavne škofije bil vesel jubilej 
za vse, tudi za državo. Toda Husakovi 
komunisti so gluhi za take zadeve in slepi 
za duhovni blagor ljudstva.

V zadnjem času stopajo v ospredje šol
ska vprašanja, o katerih je potrebno, da 
je  informirana tudi naša širša javnost.

S E M I N A R  Z A  Š O L N I K E  I N  S I N D I K A T

Že nekaj let se vrše v skladu z italijan- 
sko-jugoslovanskim sporazumom seminarji 
za slovenske šolnike na Tržaškem. Prav 
tako se vrše seminarji za italijanske šol
nike v bivši coni B. Že nekaj let so deležni 
sličnih seminarjev tudi goriški šolniki. Na 
Tržaškem je bil tak seminar v tednu med 
22. in 28. februarjem, na Goriškem pa v 
tednu med 5. in 10. marcem.

Prvi trije dnevi na Tržaškem so bili na
menjeni profesorjem, drugi trije  pa uči
teljem. Prvega dne je  bila tudi uradna 
otvoritev, zadnji dan pa sprejem, ki ga je 
priredil jugoslovanski generalni konzul. Za 
oba dneva pa je  bila določena stavka. Sin
dikat slovenske šole je  za prvi dan v »Pri
morskem dnevniku« povabil šolnike, naj se 
v znak protesta ne udeleže uradne otvori
tve. Isto je  veljalo za zadnji dan, naj se 
šolniki ne udeleže sprejema. Za sprejem 
je šla »parola« od ust do ust.

In kaj se je  zgodilo? Kot nalašč vse na
robe. Prvi dan polna dvorana ob uradni 
otvoritvi in zadnji dan polna udeležba na 
sprejemu. Povsod navzoči fotograf M. M. 
lahko to dokaže s svojimi posnetki. Sedaj 
se vprašujemo: koga še predstavlja odbor 
sindikata? Ali je dovolj, da daje pozive 
za take odločitve le en sam odbornik, če- 
ludi je na vodstvu? Iz teh dejstev sledi, 
da odbor sindikata ne predstavlja volje 
članstva. Isto se ponavlja ob stavkah. Če 
stavka uspe na eni šoli, to  še ni večina 
stavkujočih šolnikov. Dalje vemo, da sta 
se goriški in tržaški šolski sindikat pove
zala v deželni sindikat. Kako to, da smo 
v preteklosti brali neenotne pozive k 
stavki?

S T R O K O V N E  Š O L E

2e na lanskem seminarju v Trstu je šol
ski skrbnik zagotovil, da bo s šolskim le
tom 1972-73 slovenska strokovna šola sa
mostojna. To pa se ni zgodilo. Isto velja 
za Gorico. Med tem časom pa se odpira 
še novo vprašanje, to je  ustanovitev teh
ničnega zavoda. Mnogi slovenski dijaki 
morajo na italijanski tehnični zavod, če 
se hočejo usposobiti za kvalificirano teh
nično stroko. Elektrotehniki, precizni me
haniki in slični strokovnjaki so vedno bolj 
iskani, a Slovenci nimajo možnosti, da bi 
se izšolali v lastnem jeziku.

U S P O S O B U E N O S T N I  I Z P I T I

Po usposobljenostnih izpitih, raznih te
čajih in vseh mogočih olajšavah, ki jih 
nudi obstoječa šolska zakonodaja, priča
kujemo, da se bo končno nekaj uredilo 
tudi za učno osebje srednjih šol. Kar je 
doslej bilo, so bile le kapljice, poštenega 
požirka še ni bilo nobenega.

P R I Z N A N J E  D I P L O M  I N  P O D P O R E

Deželni odbor je  sprejel kot priporočilo 
med drugim tudi predlog svetovalca Slo
venske skupnosti Dr. Štoke o priznanju 
univerzitetnih diplom, doseženih v Jugo
slaviji. Prav tako je  dežela sprejela zakon
ski predlog komunističnega svetovalca 
Godniča, da se dijakom, ki študirajo v 
inozemstvu, nudijo potrebne štipendije. 
Te bodo zlasti zanimale Slovence, ki se 
podajajo na študij v Ljubljano.

Stopili smo v postni čas
V sredo 7. marca, to je na pepelnično 

sredo, se je začel postni čas, čas priprave 
na velikonočni praznik. Pepelnična sreda 
in veliki petek sta dneva posta in zdržka 
mesnih jedi.

Znano je, da ob petkih v letu izven 
postnega časa ni več stroge obveznosti 
zdržka mesnih jedi, temveč se prepušča 
vernikom, da si lahko sami izberejo na
mesto zdržka od mesa drugo spokorno 
delo. Tako spokorno delo je lahko na pri
mer: molitev ali odpoved kaki priljubljeni 
jedi, pijači, kajenju, zabavi ali nepotreb
nemu razvedrilu, telesno ali duhovno delo

ljubezni, obisk maše, molitev rožnega ven* 
ca, obisk bolnika, duhovno branje, zlasti 
branje sv. pisma, pa tudi poseben nameni 
da bi ta dan s posebno vdanostjo nosili 
svoj življenjski križ itd. Take žrtve in od
povedi nas spominjajo, da smo po božji 
zapovedi dolžni delati pokoro.

Opozarjamo pa, da so petki v postne«« 
času še naprej dnevi zdržka od mesnih 
Jedi, kakor Je bila to vedno stara krščan
ska navada. Poskrbimo, da se borno te 
navade in zapovedi tudi držali. Dajmo s* 
vsi prepojiti z Iskrenim krščanskim spO' 
komlni duhom, ki nas bo še bolj podžiga' 
k delom pokore in usmiljenja.
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Mar ija  c e sc u t

Kanom o Eniški M iM ii družbi i
(Nadaljevanje in konec)

Čutiti je, da ste skrbno izbirali opremo 
knjig. Isti opremitelj je pravzaprav oskr
bel kar dve opremi. Ali nam lahko tudi o 
tem kaj poveste?

Slikar, ki je knjigi opremil (poleg pesmi 
se povest), je  moj dolgoletni spremljeva
lec, kakor sem jaz njegov (napisal sem 
mu nekaj uvodov v razstavne kataloge, 
itd.). Zamisel opreme pesmi je moja, nje
gova pa je  izvedba. Cisto samostojno pa 
je rešil notranjo opremo v zbirki in ovi
tek pri povesti.

Ali mislite, da bi Goriška Mohorjeva 
družba s takim obujanjem nekoliko ali 
docela pozabljenih imen lahko nadaljevala?

Še kako! GMD bi morala — pa saj sem 
prepričan, da to že ima (že doslej objav
ljena dela nekaterih njenih že umrlih so
delavcev govore za to) — stalno v progra
mu izdajanje pokojnih ali pozabljenih li
terarnih in drugih delavcev, ki so bili na 
Goriškem doma ali tu  delovali ali kako 
drugače bili povezani s to deželo. Imen 
tu ne bi kazalo naštevati, vendar bi lah
ko nekaj let ne bili v zadregi, če bi hoteli, 
tako kot letos šorlijevo, rešiti še kako 
ime. Ne mislim pa tu strogo le na čisto 
literaturo, temveč tudi na esejistiko, sli
karstvo, glasbo in še kaj. Kolikor poznam 
okvirne načrte ali vsaj želje GMD, nas ta 
utegne že v bližnji bodočnosti presenetiti 
z zares lepim in dognanim zgodovinskim 
ali bolje literarnozgodovinskim delom, ki 
bo Družbi spet v čast. Tu moram izreči 
vodstvu GMD priznanje, da je  m ojo za
misel knjig (Šorli, Stanič) sprejelo in me 
ni omejevalo, temveč sem naletel na veliko 
mero razumevanja, seveda v okviru mož
nosti.

Kaj pa nova literarna dela? Kako naj 
bi GMD prišla do kvalitetnih tekstov in 
prav tako kvalitetnih avtorjev?

Narekovati Družbi, kako naj bi te stvari 
urejala, bi morda pomenilo prehudo po
segati v njeno notranje delo. Mislim pa, 
da bi širina, ki bi jo  Družba pokazala, 
utegnila koga nagniti, da bi njej namenil 
delo, ki bi ga sicer ponudil komu druge
mu. Nekje je  tudi res, da bi utegnil pro
blem večjih ali manjših honorarjev, ki jih 
Družba plačuje, rešiti ali zavreti kako reč. 
Veliko pa, po mojem mnenju, ne. Seveda 
bi bila tu  pomoč matične sredine kdaj 
Potrebna. Potrebni bi bili tudi večletni 
načrti in ob finančnih možnostih, ki bi 
Jih bilo treba nekje (po)iskati, vzpostavi
tev še trdnejše povezave med družbenimi 
dani, bodisi z izdajanjem knjig tudi med 
letom in ne le na zaključku leta (to  bi 
bile izredne knjige, znanstvene ali stro
kovne izdaje, itd.) ali morda vključitev ne
katerih del, ki izidejo samostojno, pod 
svoje založniško znamenje. Velik korak 
naprej pa je že dejstvo, da se v koledarjih 
Pojavljajo imena zamejskih Primorcev ka
kor tudi takih iz matične primorske de
žele. To sodelovanje domovine, vidno tudi 
v Jadranskem koledarju že daljšo dobo 
kakor tudi v Trinkovem in še v kakem 
zamejskem tisku, je  tudi ena izmed oblik 
pomoči domovine. Prav bi bilo, da bi tu
di koledar kdaj posegel s tematiko tudi 
na jugoslovanski del primorske dežele.

Kakor sem nekje brala, bo jeseni pre
teklo 50 let, odkar je nadškof Sedej pod
pisal ustanovno listino o ustanovitvi GMD. 
Kaj menite, kako bi kazalo proslaviti ta 
jubilej?

Kakšni čudoviti vidci, ti naši vladike! 
Spomnimo se Slomška, ko je ustanavljal 
Društvo sv. Mohora. Obe družbi sta 
vzklili, da bi ohranili slovenskega človeka 
zvestega samemu sebi, slovenstvu in Bo
gu. Zato je  vaše vprašanje zelo primemo. 
Kot knjižničar in kulturni delavec si pač 
ne predstavljam drugače, kakor da bi 
najlepša proslavitev zlatega jubileja GMD 
° 'la  v okviru primerne akademije prire
jena dokumentarna razstava vseh izdaj 
GMD, opremljena in poživljena z nazorni
mi ilustrativnimi grafikoni, ilustracijami, 
fotografijami (seveda povečanimi) ter dru- 
g‘mi dokumenti, ki so bili za ustanovitev 
m rast ter razvoj Družbe važni ali po
membni. Ob tej razstavi pa bi morala iziti 
zelo podrobna in z znanstvenimi kriteriji 
■zdelana bibliografija GMD, saj pozna ta 
tloslej le bolj ali manj popolne sezname. 
Morda nekaj podobnega, kot je izdala le
tos ob 120-letnici celjska MD v svoji 
brošuri.

Kakšna naj bi bila funkcija GMD, njeno 
Poslanstvo, njen pom en v zamejstvu?

Ce v skladu in v okviru s svojimi kr
čanskim i pogledi na življenje, ohranjuje, 
Poživlja in brani slovenstvo in duhovnost 
v človeku; če stremi po narodni enotnosti

tudi ob različnosti mišljenj; če s strokov
nim, znanstvenim, leposlovnim ali umet
niškim prispevkom bogati najprej manjši
no, potem pa tudi posredno matično sre
dino, katere del so zamejski Slovenci, mi
slim, da je  opravila vse, kar bi si morala 
čutiti kot dolžnost. Njen pomen bo zrastel 
sam od sebe iz vsega gornjega.

Ali mladi čutijo dovolj pomen in važ
nost te kulturne in narodne ustanove?

Mislim, da ne. Treba bi bilo storiti vse, 
da bi jim  starejši v pravi luči odkrili 
njeno pravo podobo, in treba bi bilo mla
de navdušiti. To pa lahko stori le tisti, ki 
gori od navdušenja sam. Ob tem seveda 
ne bi odpadla kar sama od sebe nasprot
ja, ki — kakor povsod — lahko ločijo 
mlajši svet od starejšega. Tu se je treba 
dovolj trezno in globoko pomeniti in — 
dogovoriti. Mladost naj prinese elan, moč, 
voljo, delo, starost pa izkušnje in — če 
treba in kadar treba ter kjer treba — tu 
di razumevanje ter sposobnost za »klic 
novih časov«, ki niso več od nas starejših, 
temveč od mladih. Sicer pa življenje ne 
pozna ne starejših in ne mlajših. Pozna 
le delavoljne, notranje bogate osebnosti, 
ki bodo od svoje polnosti lahko dajale še 
drugim. To je  namreč tisto, kar v živ
ljenju velja: služiti, streči in živeti za 
druge.

> V  a  ■

Prešernova proslava v Sv. Križu
V soboto 11. marca proti večeru so sve- 

tokriški starši in prijatelji mladine napol
nili prostorno dvorano »A. Sirk«, v kateri 
se je kmalu po 17.30 začel odvijati pester 
spored najavljene skupne Prešernove pro
slave, ki so jo  za vso vas priredile: nižja 
srednja šola »Fran Levstik«, osnovna šola 
»Albert Sirk« in otroški vrtec. Slavnostni 
govor je  imej ravnatelj nižje srednje šole 
prof. Humbert Mamolo, v čigar območje 
spadajo trije oddeljeni razredi v Sv. Kri
žu pri Trstu. V izklesanih besedah nam 
je približal Prešernov lik s posebnim ozi
rom na dolžnosti, ki jih  od staršev in 
poklicnih vzgojiteljev terja današnji čas, 
namreč da mladi rod vzgojijo v duhu Pre
šernovega izročila v narodno zavedne in 
značajne ljudi, da bodo mogli dragoceno 
kulturno dediščino svojega naroda uspešno 
bogatiti in jo  pozneje odgovorno posre
dovati zanamcem.

Takoj po govoru je  iz skoro osemdesetih 
mladih grl navdušeno privrela Zdravljica, 
nakar so se v smotrno zamišljenem redu 
zvrstili na odru posamezni recitatorji in 
skupine: od nekoliko boječih malčkov 
otroškega vrtca, ki jih  je  vodila učiteljica

„Krščanskemu socialistu" v premislek
Bolj prav bi bilo, če bi se »krščanski 

socialist«, ki je napadel v Novem listu (št. 
928) Katoliški glas, podpisal kar s krstnim  
imenom. Njegova polemika je namreč ta
ko malo krščanska, da me njegov »krščan
ski« podpis moti.

Moti pa me ne sasmo zaradi tega. Kdo 
od nas namreč sploh ve, kaj je »krščanski 
socializem«? Kaj je bil včeraj, kaj je  da
nes in kaj bo mogoče jutri? Težko bo 
odgovoriti na ta vprašanja, ko vendar 
vedno manj vemo, kaj je pravzaprav »so
cializem«. Slovencem ne bi škodovalo, če 
bi o tem začeli temeljito razmišljati.

Glede preteklosti se strinjam z njegovo 
ugotovitvijo: »Takrat sta obstajali samo 
dve alternativi: ali kolaborantstvo ali od
por v Osvobodilni fronti. Tretje alterna
tive ni bilo...«. To so dejstva in prav je, 
da so tako jasno povedana. Manj jasno 
pa je, k d o  od Slovencev je bil (če je 
sploh bil) »kriv«, da na Slovenskem tretje 
alternative ni bilo. Zdi se mi, da to še ni 
d o v o l j  in v s e s t r a n s k o  raziskano. 
Samo kazanje s prstom na krivca n i še 
noben dokaz, da je res tako bilo. Če pa 
primerjamo dve usodni alternativi, potem  
najdemo v njima bistveno različne ele
mente:

»Kolaborantstvo« ni bila nobena posebna 
družbena filozofija; bilo pa je dejanje, ki 
ga je zelo lahko obsojati, pa tudi opravi
čevati, v  kolikor se posreči pokazati, da 
tudi »kolaborantje« niso bili krivi, če niso 
imeli tretje alternative. Upam si trditi, da 
slovenski »kolaborantje« niso bili privr
ženci nacionalsocialistične ideologije in da 
njihovo »kolaborantstvo« ni imelo namena 
vzpostavljati »novi red« na Slovenskem. 
Toliko bi, mislim, smeli trditi, čeprav se 
je najnovejše slovensko zgodovinopisje ze
lo malo potrudilo, da bi zbralo te dokaze.

Od kod torej dejanje? Zdi se mi, da je 
pri tem šlo za i z b i r o  med večjim in 
manjšim, med trajnim in začasnim zlom. 
Ko pravim, da je šlo za izbiro, pomeni 
to, da sta bili alternativi »importirani« in 
da je bila možna samo izbira. Bil je sve
tovni spopad, ki se je več let pripravljal, 
in ni mi znano, da bi bil slovenski prispe
vek pri teh pripravah zelo pomemben. 
Nismo bili navzoči v Miinchnu, nismo dali 
v roke peresnikov Ribbentropu in Molo
tovu in tudi razveljavili nismo mi njunih 
podpisov. Pa kdo bi mogel trditi, da so 
bili ti dogodki za nas brez pomena? Tisto 
pridušanje, kaj vse bi Slovenci lahko na
redili, je v tej zvezi smešno, očitki pa 
krivični.

Vprašanje je bilo takrat in je še danes, 
katero je bilo večje in katero je bilo manj
še zlo. Če je Katoliški glas to vedno vedel, 
mu tega ne moremo zameriti. Če se komu 
to prepričanje ne zdi pravilno, ga mora 
ovreči z zgodovinskimi dejstvi in s pre
pričljivim razpravljanjem.

Drugače je z »Osvobodilno fronto« in s 
»krščanskimi socialisti«. Čeprav pravi »kr
ščanski socialist«, da bi mu bila kakšna 
tretja alternativa bolj všeč, povezava v 
»Osvobodilni fronti« le ni bila samo »osvo
bodilna« — protiokupatorska. Stične točke 
so bile namreč prav tako filozofskega in 
druibenoprogramskega značaja. »Osvobo

dilna fronta« je bila torej hkrati tudi re
volucionarna — v ciljih in metodah. Od 
teh ciljev in metod se osvobajamo (decen
traliziramo, liberaliziramo, samopopravlja- 
mo) že skoraj četrt stoletja (1948-1973) in 
smo še vedno brez otipljivih izgledov. To 
je tisto, česar nekomunisti v »Osvobodilni 
fronti« niso vedeli ali niso hoteli vedeti 
pravočasno.

Pa jim  tega niti zameriti ne moremo 
in ne smemo. Od takrat pa do danes se 
nismo kaj dosti naučili — ne kristjani, ne 
komunisti. »Ljudske fronte« so še vedno 
problematične, kjerkoli se pojavijo.

Zakaj bi se torej jezili tiad preteklostjo, 
ko imamo dosti problemov s sedanjostjo 
in bodočnostjo. Razpravljajmo o njih in 
sicer na evropski širini in višini, kajti le 
tako se bomo lahko kaj novega naučili —• 
za našo boljšo skupno bodočnost.

Ludvik V.

Kristina Bembi, mimo osnovnošolskih 
otrok, ki so jih pripravile učiteljice pa tja  
do srednješolcev, ki jih  je  vodila prof. 
slovenščine Zorka Miličeva. Ta je  posa
mezne točke — recitacije in pesmi — z 
umetniško dovršenostjo povezala v enoto 
in tako zasnovala spored na način, da je 
bil dovolj pester in razgiban, da je  mogel 
na poslušalca obenem tudi dovolj prijetno 
učinkovati, šestnajst recitacijskih in šest 
pevskih točk je  v izrazitem in tekočem 
govoru povezovala dijakinja Ilde Košuta, 
ki je kljub stalni »zaposlenosti« ostala do
volj prepričljiva in živahna, da je številno 
občinstvo uspešno uvajala v mestoma zah
tevno problematiko Prešernovih pesmi kot 
so npr. Orglar, Gazela, Nuna in kanarček, 
Povodni mož, Slovo od mladosti. Apel in 
čevljar in  druge, ki so jih  recitatorji tako 
srednješolci kot osnovnošolci dovolj ob
čuteno in sproščeno podali, za kar gre 
pohvala vsem brez izjeme, saj ni bilo opa
ziti, da bi se bilo komu spodrsnilo. Bež
no omenjeni spored recitacij so lepo do
polnjevale razne dvo- in triglasne pesmi, 
ki so opevale večinoma Prešernovo ožjo 
domovino Gorenjsko in sta se z njimi 
uspešno predstavila mladinska zbora sred
nje in osnovne šole, ki ju  je  vodil učitelj 
Tone Kostnapfel. Posebno je  užgala tri- 
glasna Maličeva pesem Sinku na besedilo 
Iga Grudna, za katero so poslušalci žal 
zaman zahtevali »bis«.

Proslavo je  slednjič zaključila zadnja 
kitica Zdravljice, ki sta  jo  ubrano in tem
peramentno odpela združena zbora obeh 
šol, katerim a se je  poznalo, da sta bila 
za nastop zanesljivo pripravljena.

Križani se profesoricam Miličevi, Ren- 
kovi in Bizjakovi kakor tudi učiteljskemu 
zboru in gospodični vrtnarici, ki so pro
slavo pripravili in izpeljali, iskreno zahva
ljujemo z željo, da bi zlasti v naši vasi, 
kjer je narodna zavest med mlajšimi žal 
tako šibka, bilo takih in podobnih nasto
pov čim več. - R. N.

Srečanje Slovenske skupnosti 
s somišljeniki
V preteklem tednu so voditelji Sloven

ske skupnosti imeli srečanje s somišlje
niki najprej v četrtek 8. marca v Sv. Kri
žu, naslednji dan pa na Repentabru. Na
men sestanka je bil proučiti razna vpra
šanja v zvezi s krajevnimi zadevami, obe- 
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tiščita Krn hm... Krašem
Že dolgo vrsto let ni kaka zadeva tako 

spontano in  občuteno razgibala slovenske 
javnosti pri nas kot načrt o  upravljanju 
»naravnih rezervatov« na Krasu, ki je  na 
tem, da pride v razpravo v deželni svet. 
Ti rezervati so bili že ustanovljeni s  tako 
imenovanim Belcijevim državnim zakonom 
z dne 1. junija 1971, in  obsegajo šest pod
ročij na Krasu, od Glinščice do Dober- 
dobskega jezera. Po omenjenem načrtu 
naj bi ta  področja upravljala posebna jav
na ustanova, v kateri bi imeli besedo vse
mogoči predstavniki, samo direktno priza
deti Kraševci in  lastniki zemljišč ne.

Zaradi tega in še drugih stvari je  med 
prizadetimi prebivalci na Krasu nastalo 
veliko razburjenje in ogorčenje, saj so jih 
odgovorni krogi pri tem popolnoma pre
zrli. Da ljudje to  čutijo in so pripravljeni 
se poslužiti vseh zakonitih in demokratič
nih sredstev za zaščito svojega obstoja in 
razvoja, dokazuje javno zborovanje, ki je 
bilo na pobudo Gozdarske zadruge iz Pa- 
drič minulo soboto 10. t. m. v gropajski 
osnovni šoli. Poleg zelo številnih domači
nov, so se zborovanja udeležili tudi pred
stavniki raznih slovenskih organizacij vseh 
vrst.

Po pozdravu in uvodnih besedah pred
stavnikov Gozdne zadruge (inž. Karlo Gr
gič, Lojze Žagar, Karleto Grgič) se je  raz
vila živahna, obširna in plodna razprava 
o zadevnem deželnem osnutku zakona, ki 
je  tako pomanjkljiv in krivičen za priza
dete lastnike in prebivalce, da zahteva te
meljitih sprememb, preden gre sploh v 
razpravo deželnemu svetu. Najbolj boleče 
točke so: način zamisli in  sestave uprav
ne ustanove, možnost razlaščanja zemljišč 
ter nekatere protislovne prepovedi oziro
ma dopustnosti. Vrhu vsega pa velike ita
lijanske stranke, ki so na vladi v deželi 
(DC, socialisti in PSDI) hočejo po vsej 
sili čimprej odobriti ta  zakon o kraških 
rezervatih, še pred razpustom deželnega 
sveta in to  iz očividnih volivnih razlogov. 
Ne vprašajo pa prizadetih Kraševcev, če 
so s takšnim zakonom zadovoljni!

Zato je  povsem upravičen odločen od
por, na katerega je  omenjeni zakonski 
osnutek naletel ne samo pri večini sloven
skih organizacij, ampak predvsem pri di
rektno prizadetih prebivalcih Krasa. So
botno masovno zborovanje v Gropadi je 
jasno pokazalo, da so domačini sami prvi 
zainteresirani, da se Kras zaščiti, a  ne 
morejo pristati na to, da se dela mimo 
njih. Zato so sklenili takoj sprožiti enot
no akcijo po vsem Krasu, da se razpirava 
o omenjenem deželnem osnutku odloži na 
poznejši čas, ko bo dosežen sporazum s 
prizadetim prebivalstvom. Kajti sprejeti 
sedanjo osnovo omenjenega zakonskega 
ostnutka, bi pomenilo potisniti Kraševce 
dokončno ob zid ter jih  gospodarsko obu
božati z vsemi nepopravljivimi posledica
mi za naše vasi in celotno našo narodnost
no skupnost. Dosedanje izkušnje z nafto
vodom in Grandi Motori v Dolini ter z 
Girandolami v Zgoniku govorijo jasno!

Vsi prisotni predstavniki političnih in 
drugih organizacij, ki delujejo med Slo
venci, so osebno izrazili pripravljenost 
podpreti akcijo za odložitev razprave v 
deželnem svetu. Deželni svetovalec dr. Što
ka pa je  pobudi zagotovil tudi popolno 
politično in moralno podporo Slovenske 
skupnosti, da se tako prisili dem okristja
ne, socialiste in  socialdemokrate, ki imajo 
večino v deželnem svetu, da se posvetujejo 
s prizadetim prebivalstvom in upoštevajo 
njegove upravičene zahteve pri urejanju 
zaščite Krasa. V nasprotnem primeru, iti 
mimo tistih, ki so stoletja ohranjevali 
Kras in bi ga morali še naprej, bi pome
nilo iti ne samo mimo Kraševcev in torej 
mimo Slovencev, ampak glede na končne 
posledice, iti proti naravi sami!

V trenutku, ko gremo v stroj, smo zve
deli, da je  vsa akcija v zvezi s  kraškimi 
rezervati le rodila prve uspehe, saj bo po 
vsej verjetnosti zakonski predlog deželnega 
odbora zaenkrat umaknjen; v petek bi 
pa predsednik deželnega odbora Berzanti 
sprejel delegacijo lastnikov zemljišč, ki 
bi spadale v omenjene rezervate. a. t.

PRAZNIK SV. JOŽEFA
V RICMANJIH

se 'bo razvijal po naslednjem programu:
— ob 9h sv. maša z mladinskim 

petjem;
— ob l l h peta sv. maša;
— ob 1511 govor, litanije in blagoslov;
— ob 17" večerna sv. maša z ljud

skim petjem.

Pri vseh sv. mašah bo tudi priložnost 
za velikonočno spoved. Med nami bo 
p. Toman Tominec OFM iz Ljubljane.

nem pa tudi inform irati članstvo o  dose
danjem političnem delu ter proučiti naj
boljše rešitve za probleme sedanjega tre
nutka. Zato so na teh sestankih govorili o 
kraških rezervatih, o razlaščanju ter o za
konu o gorskih skupnostih. To so tri naj
bolj pekoče zadeve, ki vznemirjajo slo
venske ljudi na Krasu.

Poleg teh skupnih zadev so se v posa
meznih vaseh razgovorili tudi o vaških 
zadevah, zlasti glede cest, prometa, dvoje
zičnega uradovanja itd. Povsod so posegali 
v debato z raznimi vprašanji tudi navzoči 
kmetje in drugi domačini.

Seja odbora Slovenske skupnosti
V četrtek 8. m arca se je  sestal izvršni 

odbor Slovenske skupnosti in razpravljal 
o tekočih zadevah v zvezi z vzporeditvijo 
delovanja ob bližnjih deželnih volitvah.

Na sestanku je  odbor vzel z zadovolj
stvom na znanje, da je  poslanska zbor
nica sprejela dopolnitveni zakon za slo
vensko šolo v naši deželi, kateremu je 
Slovenska skupnost dala svoj doprinos v 
okviru raznih posredovanj na odgovornih 
mestih.

Nadalje izvršni odbor pozdravlja obisk, 
ki ga je opravil član slovenske vlade dr. 
Tomaž Bizajl v deželi Furlaniji-Julijski 
Benečiji in pri nekaterih njenih kulturnih 
ustanovah. Slovenska skupnost želi, da bi 
ta obisk rodil konkretne uspehe za nas.

V nedeljo 18. marca ob 1730 bo na
stopil v šikedanjsikeim Domuu član Stal
nega SG v Trstu Stane Raztresen z 
recitalom

SLOVENSKE 
BRIDKE IN PIKASTE

Ameriški škofje zoper splav
Ameriški škofje z obžalovanjem obso

ja jo  odločitev najvišjega sodišča Združenih 
držav Amerike, da matere same odločajo 
o prekinitvi nosečnosti do šestega mese
ca. Predsednik škofovske konference kar
dinal Krol pravi, da v dvestoletni zgodo
vini Amerike ni najti tako nesrečne odlo
čitve s  tako daljnosežnimi posledicami.

Z izredno odločnimi besedami je  po va
tikanskem radiu univ. prof. Sergio Cotta 
zavrnil utemeljevanje ameriškega najvišje
ga sodišča, češ da otrok do tretjega me
seca sploh še ni oseba, in da zato nima 
pravice do pravne zaščite. Psihologija do
kazuje, da v materinem telesu takoj po 
spočetju nastane samostojno bitje, ki je  
človek. Splav v katerem koli trenutku 
nosečnosti je vedno um or človeškega bitja 
in to nedolžnega.

Mariološke revije
Na svetu je trenutno 337 revij, ki se ba- 

vijo z mariologijo. To so revije, ki pišejo 
o Mariji in razpravljajo o problemih v 
zvezi z Marijinim češčenjem.

★
LJUBLJANSKA TV

Spored od 18. do 24. marca 1973
Nedelja: 8.50 Mestece iPeytom. 10.55 Otro

ška matineja. 13.15 Smučarski stoka. 17.55 
Vzipon in propad III. Reicha. 19.40 Repor
taža.

Ponedeljek 17.45 Zvonček Palček. 18.30 
Gvajana. 20.30 I. Tavčar: »Cvetje iv jeseni«,
II. del. 21.20 Kulturne diagonale.

Torek: 17.45 Slonček Bimibo. 18.20 Izbor 
srbske narodne glasbe. 19.00 Nega do
jenčka. 19.20 Odiseja aninu. 20.30 Mi med 
seboj. 21.30 Nenavadne zgodibe. 21.55 Sto
letje kirurgov, filsm.

Sreda: 17.45 Mačkon dn njegov trop. 18.25 
Na sedmi stezi. 18.45 živa filozofija. 20.30 
Umor v hotelu ExceIzior, film.

Četrtek: 17.4.5 Pregnani dz raja . 18.30 
Druščina Jehu. 18.55 Živo morje. 20.25 Kam 
in kako n a  oddih. 20.40 Četrtkovi razgledi,
21.30 Femandel - serijska oddaja.

Petek: 17.00 Hokej: Jugoslavija: ZDA.
19.00 Kratek film. 19.15 Naiš ekran. 20.30 
Ana Karemina - II. del. 21.45 Rokomet 
Jugoslavija: Danska.

Sobota: Košarka Olimpija : Crvena zve
zda. 18.15 Zlata ribica - mladinski filim. 
21-20 Mafija - ital. film. 22.10 Rokomet 
Ju/goslaivaja: ZRN.
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f  Lojze Peršolja
V nedeljo 4. t. m. sta se pri cestni ne

sreči v Podsabotinu hudo poškodovala 
Lojze Peršolja iz Gorice in  njegova žena 
Karla. Z jugoslovanskim rešilnim avtom 
so ju  prepeljali v goriško bolnišnico, kjer 
pa je  ponesrečeni Lojze že v torek pod
legel notranjim  poškodbam.

Pogreb je  bil v petek 9. t. m. in dobri 
Lojze je  našel svoj zadnji počitek na po
kopališču v Pevmi, kam or ga je pospre
milo lepo število prijateljev in znancev 
Slovencev in Italijanov, kar priča, da je 
bil zelo spoštovan in  da je  užival ugled 
zaradi mirne narave, vdanosti in vsestran
ske poštenosti.

Pokojni je  bil po poklicu delavec, a s 
svojo pridnostjo in varčnostjo je  prihra
nil toliko, da si je  ravno zdaj po dveh le
tih, odkar je  stopil v pokoj, pripravljal 
lastno hišico. Tragična usoda mu je  pre
prečila, da bi jo  užival v veselju in dru
žinski sreči.

Poudariti je  treba tudi, da je  pokojni 
Lojze Peršolja bil prepričan demokrat, 
zvest član SDZ od njenega nastanka in 
večletni odbornik ter stalen kandidat Slo
venske liste z lipovo vejico.

Slovenski demokrati na Goriškem smo 
zgubili z njim  resničnega prija telja in  ne
sebičnega sotrudnika. Zato čutimo dolž
nost, da se s temi skromnimi besedami 
oddolžimo njegovemu spominu.

Prizadeti družini naše iskreno sožalje in 
gospe Karli še voščilo, da bi v najkrajšem  
času popolnoma okrevala.

Prijatelji demokrati

»Primorska poje«
Revija prim orskih zborov s tostran  in 

onstran meje »Primorska poje 1973« se 
nadaljuje. Preteklo soboto 10. marca so 
nastopili zbori v Idriji, v nedeljo 11. marca 
pa v Sežani. Prihodnjo soboto 17. marca 
se bo revija nadaljevala v Gorici, Corso 
Verdi 13 ob 20. uri. V nedeljo 18. marca 
ob 20. uri bo nastop pevskih zborov v 
Ajdovščini, ki se ga bo udeležil tudi mo
ški zbor iz Gorice »M. Filej«. Revija se 
bo zaključila v Trstu v soboto 24. marca 
ob 21. uri v Kulturnem domu.

Sovodnje
Odkar so skozi našo vas asfaltiran po

krajinsko cesto Gorica-Zagraj, Sovodnje 
niso več nekdanja tiha in  m im a kmečka 
vas. Tovarne in razvoj prom eta močno 
vplivata na sistem našega življenja.

Sedaj gradijo avtomobilsko cesto, ki bo 
prekoračila Sočo približno tam, kjer je 
pred dva tisoč leti stal rimski most. Ko 
pride avtocesta do Sovodenj, se pogrezne 
pod pokrajinsko cesto in steče skozi pre
dor tako, da Sovodnje ne bodo presekane 
na dvoje kot je  svoj čas grozilo. Zaradi 
del ob avtomobilski cesti je  cesta skozi 
vas zaprta in bo zaprta še nekaj časa.

Za novo avtomobilsko cesto so zasegli 
veliko zemlje našim kmetom. Koliko tru 
da in poti je  bilo treba, da se je  dosegla 
prim erna cena za to  zemljo! Zasluga za 
ta  uspeh gre v prvi vrsti predstavnikom 
naših organizacij. Ti so se najbolj pogum
no postavili v obrambo našega kmeta. 
Kot so pisali časopisi, bodo denar za od
vzeto zemljo začeli plačevati ali bodo vsaj 
dali nekaj na račun.

Gibanje prebivalstva v sovodenjski ob
čini v letu 1972: rojstev smo imeli 25 (11 
dečkov in 14 deklic). Umrlo je  skupno 19 
oseb (7 žensk in 12 moških). Porok je  
bilo 13, 11 cerkvenih in 2 civilni. Izven 
občine se je  poročilo 15 občanov, med 
temi 7 v Jugoslaviji, število prebivalcev 
dne 31. decembra 1972 je  znašalo 1.732 
oseb.

Novi doktorji
Ob koncu zimskega sem estra so trije 

goriški visokošolci dokončali svoje študi
je in dosegli doktorat. Prvi je  bil David 
Miklus, ki je  23. februarja uspešno bra
nil tezo na farmacevtski fakulteti v Trstu. 
Novi doktor je  doma z Oslavja.

Kmalu za njim  je  na isti univerzi sreč
no dokončal študije na fakulteti za fiziko 
Zdenko Hvala iz Podgore.

V soboto 10. marca je  pa na univerzi v 
Padovi branil tezo na fakulteti za stati
stične in ekonomske vede Kazimir Vetrih 
;z znane Vetrihove družine iz Gorice.

Vsem novim doktorjem naše čestitke.

Pustovanje v Podgori
V soboto 3. m arca smo imeli v župnijski 

dvorani pustovanje. Program so začeli na
ši najm lajši iz vrtca. Zapeli so nekaj pe
smic ter ljubko prikazali igrico o  »Mački, 
miši in miški«. Sledil je nastop mladinske
ga zbora, ki je  ubrano odpel pet šaljivk.

Glavna točka pa je bila igrica »Pepelka«, 
ki so nam jo  podali naši otroci. Mladi 
igralci so se res vživeli v svoje vloge.

Kot zadnji je nastopil ansambel Lojzeta 
Hledeta iz števerjana s svojimi veseli
mi vižami.

Program je povezovala Lidija Jarc. Ob
činstvo, ki je do zadnjega kotička napol
nilo dvorano, je  bilo res navdušeno nad 
sporedom in je  izvajalce nagradilo s plo
skanjem.

Društvo je  pripravilo bogat srečolov.

V

Sirite »Katoliški glas“
Deloval pa je  tudi dobro založen buffet. 
Prireditvi je  sledila prosta zabava, tako 
da smo zaključili sobotni večer v res ve
selem pustnem razpoloženju.

Sledila je  v nedeljo povorka z alegorič
nim vozom skozi vas. Naši mladi fantje 
in možje so se kar čedno našemili in 
povsod nosili smeh in dobro voljo. Spre
vod so zaključili v Katoliškem domu na 
»Podgorski ohceti«, kjer sta si dva zares 
prikupna novoporočenoa obljubila pred 
županom »večno zvestobo«.

Zvečer pa smo se vsi zbrali na Oslavju 
pri Tildi na okusni večerji. Pozno v noč 
smo se razšli z upanjem, da ne bo naše 
prosvetno delovanje zamrlo in da ne bo 
naš trud  zaman. —ja

Vseavstrijska sinoda
V Avstriji se pripravljajo na »vseavstrij- 

sko sinodo«, katero bodo odprli na Du
naju 6. aprila. Nadaljnja sinodalna za
sedanja bodo v oktobru letos in v maju 
prihodnje leto. Kot uradna predstavnika 
koroških Slovencev se bosta udeležila te 
vseavstrijske sinode na Dunaju župnik 
Avgust Čebul in prof. Valentin Inzko.

IJ
V okviru predavanj, ki jih  organizira 

SKAD o  manjšinski problematiki, je  zad
nji ponedeljek govoril v Katoliškem domu 
dr. Reginald Vospernik o sedanjih pro
blemih koroških Slovencev. Predavatelj je 
znana osebnost v koroškem javnem živ
ljenju in trenutno podpredsednik Narod
nega sveta koroških Slovencev, ki združuje 
krščansko usmerjene koroške Slovence.

Prof. Vospernik se je  po kratkem  orisu 
koroške preteklosti takoj dotaknil seda
njih perečih vprašanj, ki zlasti od lanske
ga oktobra dalje tako tarejo naše koroške 
rojake. Pri tem je posebej omenil takratno 
divjaško akcijo koroških nacističnih agi
tatorjev, ki so izvedli zloglasno uničenje 
dvojezičnih krajevnih napisov. Predavatelj 
se je  v svojih izvajanjih zaustavil ob do
ločilih avstrijske državne pogodbe v prid 
slovenski in hrvaški manjšini, ki so se le 
delno izvedle. Na dolgo se je  nato dr. 
Vospernik pomudil ob vprašanju dvoje
zičnega šolstva in poudaril, da je  pome
nila njegova ukinitev ob znanem odloku 
deželnega glavarja Wenediga leta 1957 pra

vo sm rt osnovnošolskega pouka slovenšči
ne. Edino upanje na šolskem področju je 
danes slovenska gimnazija v Celovcu, ki 
prav lepo napreduje.

Prof. Vospernik se je tudi dalj časa 
zaustavil ob delovanju posebne komisije 
pri dunajski vladi, ki jo  je  kancler Krei- 
sky ustanovil z namenom, da študira 
manjšinski problem. Kot znano, pa se ko
roški Slovenci uradno ne udeležujejo del 
te  komisije, ker v njej sedi tudi predstav
nih tako imenovanih »vindišarjev«, glav
ni nasprotnik koroških Slovencev. Omenil 
je  še odnose med koroškimi Slovenci in 
matično domovino, poudaril pozitivno pod
poro slovenskih in jugoslovanskih krogov 
v začetku celotne jesenske afere. Za naprej 
pa porspektive niso povsem ugodne in ja
sne, saj zlasti razni stalinistični ukrepi 
v odnosu do samostojne slovenske kulture 
v zamejstvu lahko le om ajajo zaupanje v 
pomoč matične domovine.

Po tehtnem predavanju se je razvila še 
zanimiva debata, v katero je  poseglo več 
udeležencev.

Bralci pišejo
Zadovoljstvo našega bralca

Res z velikim veseljem sem prebral iz
črpno poročilo v vašem listu o občnem  
zboru goriške Zveze slovenske katoliške 
prosvete. Iz vsega sledi, da je bilo pro
svetno delo plodno in koristno za našo 
manjšino in za samoohranitev. S tem v 
zvezi upamo, da bo v kratkem  objavil vaš 
list poročilo občnega zbora sorodne orga
nizacije Slovenske prosvete na Tržaškem, 
da bomo imeli tako nekak zaključen pre
gled delovanja obeh organizacij in si mo
gli začrtati smernice za bodoče vzajemno 
delo na slovenskem kultumo-katoliškem  
področju. Z izrazi prijateljstva

S. M.

Goriški turizem 
in narava

Zadnje čase tako naša dežela, kot trža
ška in goriška pokrajina veliko prispevata 
za razvoj turizma po naših občinah. Sad 
tega so zlasti asfaltirane ceste, ki bodo 
kmalu povezovale najbolj oddaljene naše 
zaselke.

Lepo je imeti asfaltirane ceste. Tudi na 
goriškem Krasu smo jih veseli, saj se ne 
čutimo več osamljene kot nekdaj. Po njih  
pa prihajajo k nam tudi turisti, zlasti ne
deljski. Kaj naj rečemo o njih? Mnogi 
uživajo lepoto našega Krasa, se krepčajo 
v naših gostilnah, se prijetno razvedrijo.

Toda tudi tu pride do veljave slove)iski 
pregovor: »Ni vse zlato, kar se sveti.« Pri
ložnostni turisti prinašajo dostikrat tudi 
skrunitev našega okolja. Priča smo vsako
dnevnih ognušenj naše narave. Povsod 
ostanki raznih malic, izpraznjene konzer
ve, razmetan papir, poteptana trava, včasih 
celo požigi velike razsežnosti.

In  se sprašujem: tisti, ki so izglasovali 
zakone v korist podeželskega turizma, so 
kaj mislili tudi na varstvo narave, k i  jo 
bodo turisti uživali? Lepe asfaltirane ce
ste še niso dovolj. Potrebni bi bili tudi 
zakoni, ki bi ščitili naravo.

Na Tržaškem se o tem problemu že 
dosti govori, manj na Goriškem. Verjetno 
zato, ker na Goriškem kraški turizem še 
ni prišel do polne veljave. Zato se dogaja, 
če se lastnik svoje zemlje pritoži na Go
riškem na svojo občinsko upravo zaradi 
škode, ki mu jo povzročajo nedeljski tu
risti in obiskovalci Krasa, ne najde za
dostne opore in pravega razumevanja. 
Morda nimajo naše občinske uprave na 
voljo še ustreznih zakonov za take pri
mere?

Vsekakor bi bilo prav in na mestu, da 
bi se občinske uprave naših slovenskih 
občin na Goriškem, to je Doberdoba, So
vodenj in Števerjana medsebojno dogovo
rile o ukrepih, ki so potrebni za varstvo 
lepot našega Krasa in za zaščito lastniških 
pravic naših ljudi, ki so dostikrat ne
močni pred predrznostjo in nasilnostjo 
nedeljskih izletnikov.

B. 0 .

Zastoj Olympije
Po štirih zaporednih pozitivnih srečanjih 

so odbojkarji 0]ympije doživeli svoj prvi 
poraz v tem prvenstvu. Zmagala je Sloga 
s čistim rezultatom 3 : 0.

Publika, ki se je  odzvala našemu vabilu 
v zelo visokem številu (preko 50 ljudi) je 
ostala razočarana. Sami igralci smo upali, 
da se bomo veliko bolje odrezali. Vzroke 
za tak neuspeh je  treba iskati v izredno 
slabem sprejemanju žog, kar je  onemo
gočalo, da bi organizirali učinkovit napad, 
in v slabem izvajanju bloka. Poleg tega 
nas je spet ovirala ozka telovadnica. Pre
pričani smo, da bo pri nas doma našla 
Sloga drugačen odpor.

01ympija se je  v prejšnjem  tednu vpi
sala tudi v VIL Turnir prijateljstva, ki 
ga organizira »Zveza slovenskih športnih 
društev v Italiji«. Sobotna tekma s Slogo, 
ki se tudi udeležuje omenjene prireditve, 
je  veljala izjemoma tudi za ta turnir.

Posledice našega poraza so na lestvici 
omejene, ker je  tudi Sloga izgubila eno 
tekmo in sicer proti Aurori, ki pa smo 
jo mi premagali. Po drugi strani nam je 
ta neuspeh koristen: očitne so postale na
še pomanjkljivosti, ki jih  bomo morali v 
kratkem odpraviti. Mislim tudi, da je  po
raz nekoliko streznil igralce, ki se bodo 
prihodnjič borili z večjo zagrizenostjo.

Spet vabimo občinstvo v soboto 17. mar
ca ob 21,15 v  telovadnico »Val let La tlel 
Corna« v Gorici, k jer bo 01ympia srečala 
moštvo ASFJR iz Čedada.

Akademija zbora »J. Gallus« 
v Celovcu
Ko je en zbor »Gallus« — in sicer tisti 

v Trstu — um rl žalostne in nezaslužene 
smrti, je drugi zbor »Gallus« v Celovcu 
zaživel kot prerojen na akademiji 25. fe- 
bruanja. Ta zbor je ustanovil in vodil pok. 
prof. F. Cigan. Ko je  ta pred dvema le
toma umrl, se je  zdelo, da bo zbor pro
padel. Toda Ciganov učenec prof. Jožko 
Kovačič, ki je  prevzel njegovo mesto pro
fesorja glasbe na slovenski gimnaziji, je 
nasledil profesorja Cigana tudi pri vodstvu 
zbora »Gallus«. V dveh letih se je  zbor 
znova učvrstil in obnovil.

V nedeljo 25. februarja je  imel v Domu 
glasbe v Celovcu prvi celovečerni koncert 
pod novim dirigentom. Zbor je  želel ve
čer posvetiti spominu pok. prof. Cigana.
V ta  namen je naštudiral njegovo kantato 
»Ustoličenje karantanskega kneza«. Kan
ta ta  je bila v dokončni izdelavi prvič iz
vajana. Kantata je za zbor, soliste in tro
bila. Poročevalec v »Našem tedniku« je 
navdušen nad to kantato, kakor je  bilo 
navdušeno ljudstvo v dvorani, ki je dolgo 
nagradilo izvajalce s krepkimi aplavzi. V 
drugem delu koncerta je  zbor izvajal ko
roške narodne pesmi in tudi z njim i zelo 
navdušil poslušalce.

Opomba. Korošci so veliko dvorano Do
ma glasbe napolnili do zadnjega kotička; 
prišli so številni povabljeni gostje. Isto 
nedeljo smo v Katoliškem domu imeli v 
gosteh koroški zbor »Danica« iz Št. Vida. 
Dvorana ni bila ravno polna, povabljenih 
gostov je  prišlo malo. Vsak komentar je 
odveč.

Samostojni nastop 
slovenskih Korošcev
V nedeljo 25. marca bodo na Koroškem 

občinske volitve. Nanje se tudi Slovenci 
pripravljajo kot na redko katere do se
daj. Predvsem je med njimi prevladalo 
mnenje, da je  prav, če nastopijo s samo
stojnimi slovenskimi listami v posameznih 
občinah

Do sedaj so povečini glasovali za socia
liste ali za Avstrijsko ljudsko stranko. 
Zadnji dogodki v zvezi z dvojezičnimi ta 
blami so pa mnoge iztreznili in zato so 
sklenili, da bodo volili sami zase. V večini 
občin, kjer je  večje število slovenskih vo
livcev, bodo imeli zato lastno slovensko 
listo. Te liste niso izraz kake ideološke 
opredeljenosti, temveč so slovenske liste.

Rojakom na Koroškem želimo obilo 
uspehov in tudi, da bi ta njih samostojen 
nastop pomenil začetek samostojnega na
stopa tudi pri drugih volitvah, posebno v 
deželni svet.

ZA KMETOVALCE

Novi predlogi v prid kmetom
Vsedržavna zveza neposrednih obdeloval

cev v Rimu je  potom svojih poslancev v 
rimski poslanski zbornici predlagala že v 
juniju  nekaj novih zakonskih osnutkov, 
ki naj prinesejo kmetom nadaljnjih ugod
nosti. Med temi so najbolj pomembni:

— da se uvede dnevna podpora za kme
te, ki bi zaradi nezgode pri delu ostali 
začasno nesposobni. Podpora naj bi začela 
veljati četrti dan po nezgodi ter znesla
1.850 lir dnevno. Po 90 dneh naj bi se pod
pora povečala;

— pokojnina umrlega kmečkega upo
kojenca naj se prenese na preostale žive 
po istih določilih kot veljajo za vse druge 
delavce;

— da se družinske doklade povečajo in 
plačujejo do 18. leta starosti; doklade naj 
bi bile za vsakega otroka letno 70.400 lir, 
za zakonca 51.000 lir in za starše in ostale
28.000 lir.

Želeti bi bilo, da bi obe zbornici čimpraj 
sprejeli te koristne predloge v prid naših 
kmetovalcev.

Pohitimo s pretakanjem vina
Pred koncem zime je  treba vino preto

čiti. Ce je  šlo vse v redu, se je vino v 
zimskem hladu lepo očistilo. Sedaj ga je 
treba ločiti od birse, ki se je nabrala na 
dnu soda. Iz previdnosti pa prej napravi
mo poskus na zraku; v kozarec denimo 
nekaj vina in ga na toplem zraku opazuj- 
jm o dan ali dva. Ce v tem času vino po
temni ali postane motno, moramo dodali 
nekoliko metabisulfita (tannisol, enososi- 
na), toda le toliko, da postane barva ob
stojna in ga čez kak teden pretočiti.

Znano je, da lahko pretakamo vino ta
ko, da ga zračimo ali pa tako, da pride 
čim manj v dotik z zrakom. Z zračenjem 
pretočimo vina, ki so groba ali trpka ali 
sladka ali zaudarjajo po žveplu. Brez zra
čenja pa pretakam o vina nežnega okusa 
in z malo alkohola. Pretakanje brez zraka 
izvedemo tako, da s črpalko potiskamo 
vino v drug sod po cevi, ki sega do dna 
soda ali pa tako, da vino priteka v sod 
od spodaj. - Inž. Janko Košir

R A D I O
T R S T  A

Poročila: 7.15 (samo ob delavnikih), 8.15,
11.30 (samo ob delavnikih), 13.15, 14.15, 
17.15 (samo ob delavnikih), 20.15 in 23.15

Dejstva in mnenja: 14.30 (samo ob de 
lavni kih).

Šport: (dnevno) ob 20.00 uri.

Spored od 18. do 24. marca 1973 
Nedelja: 9.00 Sv. maša iz župne cerkve 

v Rojanu. 11.15 Mlad. oder: »Erazem dJ 
potepuh«. 12.00 Nabožna glasba. 12.15 Ve 
ra  in -naš čas.. 13.00 Kdo, kdaj, zakaj...
15.30 »Matometščarni«. Drama. 17.00 špo rt ir 
glasba. 18.00 Popoldanski koncert. 19.25 
Kratka zgodovina ital. popevke. 20.30 Se 
dam dni v svetni. 20.45 Pratika.

Ponedeljek: 9.00 Sv. m aša iz župne cer
kve v Rojanu, 11.15 Mlad. oder: »Postaja 
"Severini pokrov”«. 12.00 Opoldne z vami
14.30 Pregled siotv. tiska v Italiji. 15.45 
»Burleska o Gtnku«. Drama. 17.00 Za mlaid« 
poslušaivce. 1830 Violinski koncerti. 19.15 
Odvetnik za vsakogar. 20.30 Slov. razgledi

Torek: 11.35 Pratika. 17.00 Za mlade po 
slušavce. 18.15 Umetnost... 18.30 Komami 
koncert. 19.10 Ubiald Vrabec. 19.20 Za naj 
mlajše: pravljice. 20.35 H. Berlioz: »Tro 
jamči«. Opera.

Sreda: 11.40 Radio za šole. 12.00 Opoldne 
z vami. 17.00 Za mlade posluišavce. 18.15 
Umetnost... 18.30 Radio za šole. 18.50 Kott 
cert. 19.10 Higiena in zdraivje. 19.20 Zbofi 
in folklora. 20.35 Simfonični koncert.

Četrtek: 11.35 Slovenski razgledi. il7.0i 
Za mlade poslušaivce. 18,15 Umetnost..-
18.30 Slovanski ljudski plesi. 19.10 Krist# 
sov lik. 19.30 Za najmilajše: Pisani balončki
20.35 »Stena«. Drama.

Petek: 11.40 Radio za šole. 12.00 Opoldni 
z vami. 17.00 Za mlade pasdiušaivoe. 18.15 
Umetnost... 18.30 Radio za šole. 18.50 So 
dahni ita l skladatelji. 19.10 Neiva Godini' 
»Starec in  jaz«. 19.20 Zbori in  folklora-
20.35 Delo in  gospodarstvo. 20.50 Vokain« 
instrumentalni koincart.

Sobota: 11.35 Poslušajmo spet. 15.45 An* 
toraddo. 17.00 Za mlade poslušavce. 18.15 
Umetnost... 18.30 Koncertisti naše dežele 
19.10 Družinski obzornik. 19.25 Revija zb o 
rovskaga petja. 20.35 Teden v Italiji. 20J 
»Klik-klak«. Radijska revija.

OBVESTILA
Skupilo romanje v Pariz in Lisieux. Vpi

sovanje še nepreklicno zaključi dna 25- 
marca. Potovanje bo z vlakom in  na ivaljs 
noben popust. Otroci m orajo imeti posel? 
no izkaznico s sliko. Vodstvo rom anja stf 
stavUjajo sledeči diuihovniki: Dušan Jako 
min, Albert Miklavc, Marij Gardol, Stank« 
Zorko An za goriške rom arje Jože Jurak

V Slov. kulturnem klubu v Trstu, d  
Danizetti 3, bo v soboto 17. marca preda' 
val inž. Boris Sancin »0 vstopanju novil1 
generacij v javno življenje«. Začetek 
19. uri. Vabljeni vsi!

V Finžgarjevein domu na Opčinah W 
25. marca ob 17. uri »Materinski dan«. V 
nedeljo 1. aprila pa bo ob isti u ri »Vesel 
slovanski popoldne« z ansamblom »Taims«'

D A R O V I
V spomin pok. župnika VI. Komaca dJ'

ru je 'Iva Galassi-Stšbilj ob prvii obletnih 
njegove sm rti za slovansko župnijo poj 
Sv. Ivanu, za Zaivod siv. Družine, za Aloj' 
zijevišče, za Katoliški glas in  za S loven iJ 
po 8.000 ilir.

Za Katoliški dom: M arijina družba, Go 
rica, 20.000; N. N. v spomin pok. bratf 
5.000; N. N. 2.000; N. N. 2.000; N. N. 2.000; 
družina N. N. 5.000; N. N. 1.000; 'N. N 
1.000; N. N. 2.000 lir.

Za cerkev na Opčinah: N. N. 10.000 ilitf
Za cerkvico na Banah: Zora Husu n# 

mesto cvetja na igrofo strica Andreja 5.000
Za cerkvico v Bogdanclh: K. R., Gorica 

3.000; Gorenjka 5.000 lir.
Za Apostolstvo sv. Cirila In Metoda ' 

Gorici: Gorenjka 5.000 lir.
Za Zavod sv. Družine: družina Pavli!1 

Zgonik, 5.000; N. N. 5.000; družina ViccBf
5.000 lir.

Za Alojzijevišče: A. S. 3.000 lir.

O G L A S I

Za vsak mm višine v širini enega stolpci 
Trgovski 70 lir, osmrtnice 100 lir, * 
temu dodati 12 % davek IVA.

Odgovorni urednik: ms gr. dr. Fr. Močnih 
Tiska tiskarna Budin v Gorici

       _
Izdaja Katoliško tiskovno društvo


